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Din oþel verde
nu se pot face
tancuri ºi vapoare

P
rogramele masive de înarma-
re promovate de autoritãþile
europene sunt rupte complet
de capacitatea industrialã ºi

realitatea economicã a Europei.
Una este sã declari cã va fi accele-

rat ritmul construirii echipa-
mentelor militare ºi a reface-
rii stocurilor de muniþii ºi cu
totul altceva este sã poþi.

Éric Trappier, director ge-
neral la Dassault Aviation,
priveºte cu scepticism aceste
planuri, dupã cum a scris re-
cent Financial Times, ºi afir-
mã cã reconstruirea unei industrii de
apãrare europene adevãrate poate
dura decenii.

�Europa crede dintr-o datã cã
atenþia acordatã apãrãrii este un lu-
cru bun. Sunt încântat cã existã acea-
stã conºtientizare. Între aceastã
conºtientizare ºi realitatea construi-
rii unei industrii europene de apãrare
vor trece mulþi ani ºi chiar multe
decenii�, a declarat Trappier.

Orizontul nu pare deloc exagerat,
în condiþiile în care ºtiri recente de la
AFP, preluate de South China Mor-
ning Post din Hong Kong, aratã cã
Europa are probleme chiar ºi în ceea
ce priveºte producþia pulberilor ex-
plozive pentru obuzele de artilerie
promise Ucrainei.

Numãrul producãtorilor europeni
de pulberi explozive este foarte mic,
iar aceºtia depinde de importul de ni-
trocelulozã dinChina. Comisarul eu-
ropean Thierry Breton a declarat re-
cent cã obþinerea materiilor prime
pentru producerea pulberilor explo-
zive reprezintã o adevãratã provoca-

re ºi a amintit cã �livrarea bumbacu-
lui specia l pentru fabr icarea
nitrocelulozei din China a fost opritã
în urmã cu câteva luni�.

Directorul de la Dassault Aviation
este îngrijorat mai ales de reglemen-

tãrile existente ºi de procesul
decizional foarte lent ºi a mai
subliniat problemele de la ni-
velul lanþur i lor de
aprovizionare.

Trappier a mai declarat cã
furnizorii europeni ai compa-
niei au fost afectaþi de proble-
me legate de propriile surse de

aprovizionare, adesea din afara UE,
sau se confruntã cu probleme legate
de rambursarea ajutoarelor guverna-
mentale primite în perioada pande-
miei. Una dintre cele mai mari
probleme o reprezintã costurile mari
ale energiei.

Acesta este contextul în care orga-
nizaþia Net ZeroWatch a publicat un
studiu sub titlul �The Music Stops:
Net Zero and National Security�,
unde se aratã cã programul de înar-
mare al Europei este imposibil de ur-
mat în condiþiile în care autoritãþile
naþionale ºi cele de la Bruxelles con-
tinuã sã urmeze Pactul verde pentru
atingerea þintelor Net Zero.

Sir Gerald Howarth, fost ministru
pentru strategie de securitate inter-
naþionalã în cabinetul condus de Da-
vid Cameron, subliniazã în studiu cã
�decarbonizarea industriei metalur-
gice ºi a producþiei de energie elec-
tricã reprezintã o ameninþare directã
la adresa securitãþii naþionale ºi
trebuie abandonatã�.

(continuare în pagina 14)

Comisia
Europeanã
estimeazã un
deficit bugetar
de 7% pentru
þara noastrã

D
eficitul bugetar al þãrii noa-
stre, în loc sã scadã, se va ac-
centua, au afirmat ieri, la
Bucureºti, reprezentanþii

Comisiei Europene, în cadrul unui
eveniment în care a fost evaluatã im-
plementarea în ultimul an al Planu-
lui Naþional de Redresare ºi Rezi-
lienþã.

Declan Costello, director general
adjunct pentru afaceri economice ºi
financiare DG ECFIN, a declarat:
�Suntem foarte îngrijoraþi de situaþia
fiscalã din România. Deficitul ar fi
trebuit sã fie corectat pânã în acest
an. Ultima datã când am analizat ci-
frele anul trecut, ne aºteptam la un
deficit de peste 6% ºi se presupunea
cã va scãdea în acest an. Vedem cã
tendinþa merge în direcþia greºitã.
Execuþia deficitului în prima parte a
anului este slabã. În momentul de
faþã, mã aºtept ca deficitul sã fie mai
aproape de 7% din PIB în acest an.
Deficitul fiscal combinat cu deficitul
de cont curent este îngrijorãtor ºi re-
prezintã o ameninþare pentru Rom-
ânia în continuare. România are ne-
voie de un plan fiscal credibil pe
termen mediu, cu o reformã fiscalã.
Este nevoie de reducerea pragului
pentru microîntreprinderi�.

Reprezentanþii Comisiei Europe-

ne s-au arãtat nemulþumiþi ºi de im-
plementarea PNRR, mai ales cã din
cauza întârzierilor privind atingerea
þintelor ºi jaloanelor Executivul co-
munitar nu ne-a deblocat încã fondu-
rile alocate pentru cererea nr.3 de
platã, cerere care a fost înaintatã de
Guvern în ultima lunã a anului tre-
cut. Celine Gauer, director general
SG RECOVER a precizat cã multe
investiþii prevãzute în PNRR-ul
României sunt întârziate, iar unele
nu sunt nici mãcar demarate ºi a
avertizat cã orice jalon neîndeplinit
la timp înseamnã cã România nu va
primi banii aferenþi acelei investiþii.

Celine Gauer a precizat: �Aceasta
este o poveste complet diferitã de cea
a fondurilor de coeziune. Orice cere-
re de platã care nu a fost trimisã, ori-
ce etapã care nu a fost atinsã pânã în
august 2026 nu va fi plãtitã. Mesajul
meu este unul de urgenþã ºi de apel la
sprijin. Dacã vorbimdespre reforme,
am vãzut reforme foarte importante
adoptate: anticorupþie, energie.
Importante, trebuie menþinute în
timp. Însã ce avem în faþa noastrã?
Reforme esenþiale, mai ales în dome-
niul fiscal.

GEORGEMARINESCU
(continuare în pagina 14)

Dezvoltarea bursei
dupã listarea
Hidroelectrica -
principala provocare a
pieþei noastre de capital

P
iaþa noastrã de capital a
cunoscut, în ultimii ani ºi
mai ales recent, odatã cu
listarea Hidroelectrica, o
serie de transformãri
între care creºterea nu-
mãrului ºi diversificarea

categoriilor de emitenþi care apeleazã
la mecanismele pieþei pentru finanþa-
re, majorarea numãrului investitorilor
ºi cevamaimultã vizibilitate, conform
opiniilor exprimate în cadrul conferin-
þei �Forumul Investitorilor - 2024:
Provocãrile ºi oportunitãþile anului�,
organizatã ieri de ziarul BURSA.

Acum, principala provocare þine
de identificarea ºi implementarea
mãsurilor care sã permitã continua-
rea dezvoltãrii pieþei, astfel încât
aceasta sã ofere investitorilor mai

multe soluþii pentru plasarea resurse-
lor financiare iar piaþa sã devinã cu
adevãrat un canal de finanþare a
economiei.

Alin Marius Andrieº, Secretar
de Stat în cadrul Ministerului Fi-
nanþelor, a subliniat cã, odatã cu
emiterea ºi tranzacþionarea obliga-
þiunilor guvernamentale, piaþa de
capital a devenit tot mai importantã
pentru MF.

�Din perspectiva noastrã, siste-
mul financiar în ansamblu, atât din
punctul de vedere al nivelului de
dezvoltare cât ºi din perspectiva efi-
cienþei modului în care se realizeazã
intermedierea financiarã, constituie
o premisã pentru dezvoltare econo-
micã, fiindcã obiectivul central al
Guvernului României este creºterea

economicã sustenabilã care se tradu-
ce în investiþii, în locuri de muncã
mai bune ºi un nivel de trai mai
ridicat�, a spus Alin Andrieº.

Florin Spãtaru, Consilier de stat la
Cancelaria Primului-Ministru, con-
siderã cã, anul trecut, ºtacheta la
Bursa de Valori Bucureºti a fost ridi-
catã foarte mult, dar cã este necesar

ca nivelul sã fie pãstrat. �Este omare
responsabilitate pentru tot ceea ce
înseamnã sectorul financiar (...)
România are potenþial, dar trebuie sã
muncim foarte mult�, a afirmat
consilierul de stat.

ANDREI IACOMI
(continuare în pagina 4)
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Alexandru Nazare,
senator: "Sunt un fan al
responsabilitãþii: nu mai
putem arunca cu cifre,
care trebuie sã iasã"
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Florin Spãtaru,
Cancelaria Primului
Ministru: “România are
potenþial pe piaþa de
capital”
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